



Clinical Nurse Specialist Association of Canada **CNS-C**
Association des infirmières et infirmiers cliniciens spécialisés du Canada **ICS-C**

Unlocking the Myths about CLINICAL NURSE SPECIALISTS

The Clinical Nurse Specialist Association of Canada (CNS-C) is the only association dedicated to representing Clinical Nurse Specialists (CNSs) in Canada. CNSs' practice is complex and multi-faceted. CNSs have been a vital part of the health care system for more than 60 years. CNS-C provides a leadership platform through which Canadian CNSs impact and influence cost-effective health care system change to support safe, quality care and superior outcomes. The CNS-C was officially incorporated in January 2016 and the CNSs on the board of directors represent all regions of the country.

L'Association des infirmières et infirmiers cliniciens spécialisés du Canada (CNS-C) est la seule association qui se consacre à représenter les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS) au Canada. La pratique des ICS est complexe et multidimensionnelle. Les ICS sont un élément essentiel du système de soins de santé depuis plus de 60 ans. L'association ICS-C fournit une plateforme de leadership grâce à laquelle les ICS canadiennes influent sur le changement rentable du système de soins de santé et l'influencent également afin de soutenir des soins sécuritaires et de qualité avec des résultats supérieurs. L'association ICS-C/ CNS-C a été officiellement constituée en société en janvier 2016 et les ICS au conseil d'administration représentent toutes les régions du pays.

~ ~ ~ ~ ~

Myths and Facts

Myth: Clinical Nurse Specialists are *the same* as all other nurses.

Facts: Clinical Nurse Specialists (CNSs) are versatile and flexible. There are different education requirements and qualifications required for CNSs compared to other nurses. CNSs have competencies in direct comprehensive care, education, research, leadership, consultation, collaboration and health system optimization. CNSs are involved in the assessment, management and care of complex, vulnerable and marginalized populations, support of interdisciplinary staff, and facilitation of change and innovation within the healthcare system. CNSs promote evidence-informed practice, improve quality of care, and produce positive client outcomes.

Mythe : Les infirmières cliniciennes spécialisées sont *les mêmes* que toutes les autres infirmières.

Faits : Les ICS sont infirmières cliniciennes spécialisées polyvalentes et flexibles. Les exigences et les qualifications requises en matière d'éducation pour les ICS sont différentes de celles des autres infirmières. Les ICS possèdent des compétences en soins complets directs, en éducation, en recherche, en leadership, en consultation, en collaboration et en optimisation du système de santé. Les ICS participent à l'évaluation, à la gestion et aux soins des populations complexes, vulnérables et marginalisées, au soutien du personnel interdisciplinaire et à la facilitation du changement et de l'innovation au sein du système de santé. Les ICS font la promotion d'une pratique fondée sur des données probantes, améliorent la qualité des soins et produisent des résultats positifs pour les clients.



Myth: Clinical Nurse Specialists (CNSs) are *new* to the healthcare system.

Facts: Clinical Nurse Specialists have been practicing in the healthcare system for over 60 years.

Mythe : Les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS) sont *nouvelles* dans le système de santé.

Faits : Les infirmières cliniciennes spécialisées pratiquent dans le système de soins de santé depuis plus de 60 ans.

Myth: Clinical Nurse Specialists (CNSs) are *not* a good investment for the healthcare system.

Facts: Clinical Nurse Specialists (CNSs) **are** supporting direct care, teaching & guiding nurses at the bedside and are leading evidence-based practice. CNSs work at the system level of health care, creating policy and processes within their area of specialty to improve effectiveness in care. When CNSs are involved, patients report increased involvement in their own care. CNSs are innovators, collaborators and influencers who improve recruitment and retention rates of nurses. CNSs bring value to clients, practice settings, organizations and systems to improve safety, promote positive health outcomes and reduce costs. CNSs contribute to the development and implementation of a sustainable, efficient and effective health system.



Mythe : Les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS) *ne sont pas* un bon investissement pour le système de santé.

Faits : Les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS) soutiennent les soins directs, enseignent et guident les infirmières au chevet du patient et dirigent une pratique fondée sur des données probantes. Les ICS travaillent au niveau du système de soins de santé, en créant des politiques et des processus dans leur domaine de spécialité pour améliorer l'efficacité des soins. Lorsque les ICS sont impliqués, les patients signalent une participation accrue à leurs propres soins. Les ICS sont des innovatrices, des collaboratrices et des influenceuses qui améliorent les taux de recrutement et de maintien en poste des infirmières. Les ICS ajoutent de la valeur aux clients, aux milieux de pratique, aux organisations et aux systèmes afin d'améliorer la sécurité, de promouvoir des résultats positifs en matière de santé et de réduire les coûts. Les ICS contribuent à l'élaboration et à la mise en œuvre d'un système de santé durable, efficient et efficace.

Myth: Clinical Nurse Specialists (CNSs) can *prescribe* medications in Canada.

Facts: Clinical Nurse Specialists (CNSs) cannot prescribe. Only nurse practitioners can prescribe medications in Canada.

Mythe : Les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS) peuvent *prescrire* des médicaments au Canada.

Faits : Les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS) ne peuvent pas prescrire. Seules les infirmières praticiennes peuvent prescrire des médicaments au Canada.



References & Resources

Clinical Nurse Specialist Association of Canada (CNS-C). Other resources. <http://cns-c-canada.ca/>

Canadian Nurses Association (CNA). (2019). Advanced Practice Nursing a Pan-Canadian Framework. Canadian Nurses Association. Ottawa, ON., Canada. <https://www.cna-aiic.ca/-/media/cna/page-content/pdf-en/apn-a-pan-canadian-framework.pdf>

Canadian Nurses Association (CNA). Other resources. <https://www.cna-aiic.ca/en/nursing-practice/the-practice-of-nursing/advanced-nursing-practice/clinical-nurse-specialists/clinical-nurse-specialist-resources>

McMaster University. The Clinical Nurse Specialist, Getting Good Return on Healthcare Investment. McMaster University, 20??, Hamilton, ON., Canada. https://fhs.mcmaster.ca/ccapnr/documents/onp_project/CNS_Brief_final.pdf

~~~~~

**Developed by** the following members of the Board of Directors of Clinical Nurse Specialist Association of Canadian (CNS-C): Mary-Lou Martin, Paul-André Gautier, Elisabeth Jensen, Sherri Lynn Kensall, Sonia Boccardi, Shauna Maltby-Doane. September 2021.

~~~~~

Clinical Nurse Specialist Association of Canada. CNS-C.
Association des infirmières et infirmiers cliniciens spécialisés du Canada. ICS-C.

Website – site internet: <http://cns-c-canada.ca/> <https://www.facebook.com/cnscanada>

~~~~~